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 ایجاد بندها و سدهای خاکی در حوزه های آبریز بالادست 
تــالاب کویری میقان اراک، حفر بیــش از اندازه چاه های 
مجاز و غیرمجاز و برداشــت های بی رویه منابع آبی، ایجاد 
کشــتزارها و مزارع کشــاورزی آب بر در اطراف تالاب، از 
مهم ترین رخدادهایی اســت که به کم آب تر شدن تالاب 
کویری میقان اراک دامن می زند.به گزارش خبرنگار ایلنا، 
از سوی دیگر فعالیت های صنعتی از جمله شرکت معدنی 
املاح ایران برداشت های بی رویه مواد معدنی از قلب تالاب 
توسط این شــرکت، اکوسیستم منطقه را با چالش مواجه 
کرده است.مدیرعامل مؤسسه محیط زیستی سبزاندیشان 
اراک با اشــاره به اینکه در خصوص تالاب میقان همواره 2 
موضوع باید مدنظر قرار گیرد، گفت: موضوع اول از آنجا که 
روی سخن در رابطه با تالاب است، در درجه نخست باید به 
آب تالاب بیندیشیم و بدون رعایت حق آبه تالاب میقان، 
موجودیت تالاب در خطر است که این موضوع در خصوص 
همه تالابها موضوعیت دارد. اما موضوع دوم که خاص تالاب 
میقان اســت آسیب هایی اســت که به واسطه فعالیت های 
شــرکت معدنی املاح ایران به تالاب وارد می شود.حمید 
اخوان در گفت و گو با خبرنگار ایلنا، افزود: در موضوع آب 
تالاب نیز از 2 وجه می توان به مســئله نگاه کرد؛ یک وجه 
مسئله و جنبه طبیعی و اقلیمی و خشکسالی هایی است که 
با آن مواجه هستیم. تالاب میقان یک تالاب فصلی در اراک 
اســت که در طول حیات خود کمابیش با این شرایط وفق 
پیدا کرده اســت. به هر حال چالش های اقلیمی از گذشته 
وجود داشته و همچنان ادامه دارد و بعضاً نیز تشدید شده 
اما در این شــرایط به جای انجام اقدامات حفاظتی بیشتر 
جهت سازگاری با اقلیم شاهد عوامل دست ساز و مصنوعی 
هســتیم که باعث شــده حق آبه طبیعی تالاب نیز از آن 
دریغ شــده و دخالت های انسانی غیرمنطقی و غیرعقلانی 
موجب تشــدید بحران شــود.وی ادامه داد: یکی از عوامل 
انسانی این است که حق آبه تالاب میقان رعایت نمی شود 
و بندها و سدهای خاکی در بالادست احداث شده است که 
تغییراتی را در الگوی مصرف و نوع کاربری های زمین های 
بالادســت ایجاد می کند که برخــی از این مصارف نه تنها 
ضــروت ندارد، بلکه از لحاظ اقتصادی نیز مقرون به صرفه 
نیســت. خروجی این فرایند در پایین دست، خشک شدن 

تالاب میقان اراک است.
مدیرعامل مؤسسه محیط زیستی سبزاندیشان اراک اظهار 
داشت: چنین اقدامات دست ساز و دخالت های انسانی در 
فرایند طبیعی، اکوسیستم تالاب را دچار یک بیماری کرده 
که می خواهند این بیماری را با یک مســکن موقت به نام 
پســاب تصفیه خانه درمان کنند. در صورتی که می دانیم 
مســکن ها، درمان دائــم بیماری نبــوده و تنها به صورت 
موقت و بــرای تحمل درد در کوتاه مدت مورد اســتفاده 
قرار می گیرند. درمان بیماری تالاب میقان فرایند دیگری 
اســت و باید با عوامل طبیعی بــرای آن راهکار دائمی پیدا 
کرد.اخــوان تصریح کرد: این مســکن خود حتی می تواند 

مشکلات و آسیبهای جدید نیز به وجود آورد. پساب تصفیه 
خانــه به لحاظ نوع آب و نوع شــرایطی که ایجاد می کند، 
متفاوت با شرایط طبیعی است و می تواند اکوسیستم تالاب 
را دگرگون کند. بنابراین نباید به مســکن دل بست و در 
درازمدت نسبت به آن اعتیاد پیدا کرد. در این شرایط باید 

به فکر چاره بود.
 آســیب دیگر آلودگی آب تصفیه خانه است که می تواند 
اثرات ســوئی داشته باشــد. به صورت کلی این رهاسازی 
آب تصفیه خانه هم از نقطه نظر اثرات اکوسیســتمی و هم 
از جهت آلودگی آب باید مورد مطالعه و بررســی جامع و 
تخصصی قرار بگیرد و بدون انجام مطالعه به رهاسازی آب 
تصفیه خانه در تالاب دل خوش نکرد.وی بیان داشــت: در 
خصوص حق آبه تالاب هم قانون به اندازه کافی وجود دارد 
و هم برنامه ها و مصوبه های اســتانی و ملی در دســترس 
است. در حال حاضر بیش از 5 سال است که هم از تصویب 
قانون »حفاظت، احیاء و مدیریت تالاب های کشور« و هم 
از تدوین »سند جامع مدیریت زیست بومی تالاب میقان« 
می گذرد. مطابق قانون یاد شــده سازمان حفاظت محیط 
زیســت باید حق آبه تالاب را تعیین کنــد و وزارت نیرو 
)در اســتان آب منطقه ای( نیز مکلف اســت طی برنامه 
مدون نســبت به تخصیص و تأمین حق آبه آن اقدام کند. 
سند جامع مدیریت تالاب میقان نیز تکالیف مختلف برای 

دستگاه ها تعیین کرده است.
مدیرعامل مؤسسه محیط زیســتی سبزاندیشان اراک در 
خصوص آســیب های معدن املاح بر تالاب میقان، تأکید 
کرد: فعالیت های شــرکت معدنی املاح نیز خود منجر به 
تشدید این موضوع و کم آب تر شدن تالاب می گردد، چرا 
که همان اندک آبی که در دل تالاب و در داخل خلل و فرج 
خاک وجود دارد، به وسیله چاله هایی که به منظور برداشت 

مواد معدنی ایجاد می شــود، زه کش شده و سرعت تبخیر 
افزایــش می یابد و تالاب بیش از پیش خشــک و وضعیت 
بغرنج تر می شــود. این برداشــت ماده معدنی آسیب های 
متفاوت دیگری نیز بر حیات وحش و اکوسیســتم منطقه 
دارد که به دفعات در مورد آن صحبت شــده است.اخوان 
ابراز داشت: اینجاست که این پرسش  به وجود می آید که 
با کدام ارزش گذاری اقتصادی به این توجیه رسیده ایم که 
به دلیل برداشت سولفات سدیم تالاب میقان را دچار این 
آســیب ها و مشکلات کنیم؟ سولفات سدیم ماده ای است 
کــه عمده مصرف آن در صنایع تولید مواد شــوینده و به 
میزان خیلی کمتر در صنایع دیگری همچون شیشه است 
و لیکن از یک ســو در عموم کشورهای توسعه یافته روند 

مصرف آن کاهشی شده است.  
چرا که مواد جایگزین دیگری را نیز برای این صنایع تعریف 
کرده اند. خصوصاً در مورد شــوینده ها که بازار محصولات 
عاری از ســولفات سدیم در حال رشــد و توسعه است. از 
ســوی دیگر حتی برای میزان مصرف ســولفات سدیم در 
شرایط موجود، روش تولید صنعتی نیز وجود دارد که این 
عامــل نیز خود می تواند در کاهش نیاز به برداشــت ماده 

معدنی کمک دهنده باشد.
وی اضافــه کرد: اما در کشــور ما بر خلاف روند توســعه 
در کشورهای پیشــرفته، به جای کاهش مصرف به دنبال 
افزایش مصرف این ماده هســتند. در ســالهای اخیر طرح 
توسعه شــرکت معدنی املاح در استان مرکزی و افزایش 
برداشت توسط این شرکت بارها به روی میز مدیران رفت، 
اما خوشبختانه با کنشگری سازمانها و تشکلهای غیردولتی، 
جامعه مدنی و رســانه ها و آگاهی بخشی که در این حوزه 
رخ داد، جلوی این اتفاق گرفته شــد. این رخدادها باعث 
شــد تا وضعیت از شــرایط موجود بدتر نشود. در کنار آن 

مطالبه گری مستمری نیز انجام شد که در شیوه برداشت 
اصلاحاتی در راســتای به حداقل رساندن آسیبها صورت 
گیرد، هر چند در بهترین حالت نیز اصل آسیب را نمی توان 
کتمان کرد. به همین جهت چشم اندازی که در سند جامع 
مدیــرت تالاب در ارتباط با شــرکت معدنی املاح تعریف 
شــده این است که پس از به پایان رسیدن پروانه برداشت 
شــرکت معدنی املاح، این پروانه دیگر تمدید نشود و در 
یک چشــم انداز 25 ساله شاهد جمع آوری شرکت معدنی 
املاح در تالاب میقان باشــیم.مدیرعامل مؤسســه محیط 
زیستی سبزاندیشان اراک همچنین گفت: در انتها ذکر این 
نکته لازم است که سند جامع مدیریت زیست بومی تالاب 
کویری میقان اراک یک سند جامع در جنبه های مختلف 
مرتبط با تالاب است. این سند طی یک فرآیند مشارکتی 
بین تمامی ذینفعــان و فعالان این حوزه و دســتگاه های 
دولتی و غیردولتی تهیه شده که هم در فاز مطالعات و هم 
در فاز اجرا و هم در فاز پایش، تکالیف مشــخصی را برای 
دستگاه های اجرایی تعیین کرده است. بنابراین سند مذکور 
باید نقشــه راه مدیریت تالاب باشد، نه اینکه به عنوان یک 
کتابچه برای خاک خوردن در کتابخانه دستگاه های اجرایی 

جای بگیرد.
سرپرســت اداره کل حفاظت محیط زیست استان مرکزی 
با بیان اینکه در خصوص تالاب میقان مهم ترین موضوعی 
که وجود دارد بحث تأمین حق آبه این تالاب است، گفت: 
اگر تالاب میقان آب نداشته باشد، تبعات بسیاری به همراه 

خواهد داشت. 
حق آبه تالاب میقان چه به لحاظ استفاده از پساب تصفیه 
خانــه، چه به لحاظ اســتفاده از حق آبه طبیعی تالاب که 
از رودخانه هایی که به ســمت تالاب حرکت می کنند و به 
آن ســرازیر می شوند و همچنین چه به لحاظ منابع آبهای 
زیرزمینــی که برای حق آبــه تالاب مورد اســتفاده قرار 

می گیرند، تأمین می شود.
مهدی مصطفــوی در گفت و گو با خبرنــگار ایلنا، افزود: 
حجم آبی که تــالاب میقان به آن نیــاز دارد، حدود 30 
میلیــون مترمکعب در ســال اســت که ایــن آب باید به 
انواع مختلف تهیه شــود. اگر این میــزان از حجم آبی که 
تالاب میقان به آن نیاز دارد، تأمین نشــود، قطعاً در حوزه 
مدیریت تالاب میقان و بحث جلوگیری از ریزگردها که از 
کارکردهای اصلی تالاب اســت و پایه ریزی در کارکردها 
را در مجموعه تالاب از دســت خواهیم داد.وی ادامه داد: 
سهمیه آبی که برای تالاب میقان در نظر گرفته شده است، 
سهمیه مناسبی نیســت. در حال حاضر تنها 200 لیتر بر 
ثانیه از محل پســاب تصفیه خانه شهر اراک برای حق آبه 
تالاب در نظر گرفته شــده که به تالاب منتقل می شــود. 
اما به هر حال به نظر می رســد که سیاســت هایی که در 
سال های گذشته در نظر گرفته شده، سیاست های چندان 
مناسبی نبوده و می تواند منجر به این موضوع شود که کم 

آبی و خشکی بیش از حد تالاب میقان اتفاق بیفتد.

تالاب پیرسلمان کاملا خشک شدموجودیت تالاب میقان در خطر است

رئیس اداره حفاظت محیط زیست شهرســتان اسدآباد از خشک شدن کامل 
تالاب پیرســلمان از تالاب های طبیعی و زنده در اســتان همدان خبر داد.به 
گزارش ایســنا، مجید اسکندری رئیس اداره حفاظت محیط زیست شهرستان 
اسدآباد با اشاره به خشک شدن کامل تالاب پیرسلمان گفت: این تالاب طبیعی 
از ماه پیش به علت کاهش نزولات جوی، تنش آبی و خشکســالی ها و برخی 
عوامل انســانی،  برداشــت بی رویه از منابع آب زیرزمینی به ویژه کشت دوم 
برخی از کشاورزان پیرامون تالاب خشک شده است.او گفت: تالاب پیرسلمان 
به عنوان یکی از بزرگترین تالاب های همدان از فعالیت تعدادی چشــمه های 
جوشــان در منطقه حاصل شــده بود و در فصل مهاجرت زیستگاه مناسبی را 
بــرای پرندگان مهاجر به وجود آورده بود.رئیس اداره حفاظت محیط زیســت 
شهرستان اســدآباد با بیان اینکه چندســال پیش هم تالاب پیرسلمان دچار 
خشکســالی کامل شــد و با بارندگی ها مجدد احیاء و آبگیری شــد گفت: با 
بارندگی ها، این تالاب دوباره احیاء و به زیستگاه مناسبی برای پرندگان مهاجر 
و آبزیان مبدل خواهد شد.اســکندری از لایروبی 50 درصد تالاب پیرســلمان 
خبر داد و افزود: مابقی لایروبی تالاب را نیز از طریق بخشــداری پیرســلمان 
اسکندری به صورت مشارکتی با استفاده از ماشین آلات این بخشداری پیگیر 
هســتیم که انجام شود.او با اشــاره به تالاب فصلی چم شور اسدآباد گفت: این 
تالاب فصلی  با وســعت کل 500 هکتار واقع در 25 کیلومتری اســدآباد بوده 
که به علت خشکســالی چند سال اخیر و کاهش بارندگی ها درچند سال اخیر 
آبگیری نشــده و به نقطه ای کویری تبدیل شــده اســت.رئیس اداره حفاظت 
محیط زیســت شهرستان اسدآباد با بیان اینکه با اندک باد و طوفان خاک های 
فرســوده و گردوغبار از کف تالاب به سمت روســتا های منطقه چهاردولی و 
همچنین شهر اسدآباد بلند می شود، افزود: این تالاب فصلی زیستگاه پرندگان 
و جانوران بســیاری بوده و هر ســال در بهار و پاییز پذیــرای پرندگان مهاجر 
نظیر فلامینگو بوده است.اسکندری، خشکسالی های مداوم، چاه های غیرمجاز و 
برداشــت بی رویه کشاورزان از تالاب و چرای بی رویه دام ها را  از جمله عوامل 
فرسایش خاک و تخریب بستر این تالاب فصلی دانست.تالاب دو تا سه هکتاری 
پیرســلمان واقع در 20 کیلومتری شهر اسدآباد در فهرست آثار ملی کشور به 
ثبت رسیده و به واسطه قرار گرفتن مرقد مطهر امامزاده پیرسلمان در جوار این 

تالاب باعث نگرش معنوی ساکنان منطقه به این تالاب شده است.

خواهرخواندگی تبریز و کربلا 
باید پشتوانه همکاری های اجرایی باشد

شــهردار تبریز، خواهرخواندگی این شــهر با کربلا را بستر ارزشمند تعامل و 
همکاری خواند و گفت: خواهرخواندگی دو شــهر، از وجود اشتراکات ارزشمند 
میان طرفین حکایت دارد و باید پشــتوانه همکاری های اجرایی شــود.یعقوب 
هوشیار در دیدار با سیدحسن الشریفی، شهردار کربلا، با اشاره به حضور بیش 
از 20 میلیون زائر در اربعین حســینی امسال، خاطرنشان کرد: میزبانی موفق 

این جمعیت عظیم، قطعاً از برکات و عنایات حضرت اباعبدالله)ع( است.
وی با بیان این که روند توســعه و آبادانی کربلای معلی، محسوس است، افزود: 
پروژه های مسیرگشــایی، تقویت تجهیزات خدمات شــهری، آراستگی فضای 
ســبز، طراحی المان های نوری، تعریض معابر و  کیفیت آسفالت، از نقاط قوت 
مدیریت شهری کربلا است.هوشیار با تاکید بر اینکه تبریز نیز در مسیر توسعه 
و آبادانی، همراه و همدل با بلدیه کربلا و مردم این شــهر اســت، اظهار کرد: 
همکاری  2 شهر نباید محدود به دوران اربعین شود و ارتباط 2 طرف، به ویژه 
در بحث های مطالعات شهری، خدمات شهری و فناوری های عمرانی، می تواند 
مثمرثمر باشد.شهردار تبریز تاکید کرد: تعریف رویدادهای مشترک فرهنگی، 
ورزشی و مذهبی، از ایده هایی است که می تواند پیوند 2 شهر را برجسته تر کند.

سیدحسن الشریفی، شهردار کربلا نیز در این دیدار، با بیان اینکه پیام اربعین، 
وفاق و وحدت، حول محور اهل بیت علیهم الســلام است، گفت: خرسندیم که 
این رویداد عظیم، زمینه ســاز همکاری های نزدیک با دیگر شهرها شده است.
وی با تقدیر از حضور فعال و تاثیرگذار شــهرداری تبریز در برنامه های اربعین، 
اظهار کرد: این حضور، نشان دهنده گوشه ای از ظرفیت همکاری میان دو شهر 
خواهرخوانده است و ما هم امید داریم در طول سال، همکاری های مشابهی را 
با تبریز به ثمر برسانیم.الشریفی، با قدردانی از تلاش پاکبان های تبریز در ایام 
اربعین، اظهار کرد: تلاش شبانه روزی این عزیزان، نقطه قوت موکب تبریز بود 
و نقش ارزنده در پاکســازی شــارع عباس)ع( و محدوده برپایی موکب داشت.

به گزارش ایســنا، به نقل از روابط عمومی شــهرداری تبریز، شهردار کربلا، با 
بیان اینکه کربلا امســال میزبان بیش از ١۴ هزار موکب و هیئت بود، گفت: به 
خوبی در جریانیم که ســاز و کار فعالیت موکب ها، نیازمند طرح هایی است و 
امیدواریم تجربه همکاری موکب ها، دستگاه هاو نهادهای ایرانی و عراقی، سال 

آینده، نتیجه بخش باشد.

اخبار کوتاه

بخشی از پوشش خشــتی یا همان کاهگل ها 
بــر روی دیوار هــای تخت جمشــید به علت 
رســیدگی نکــردن و نبود پایــش و نظارت، 
تخریب شــده است.ســیاوش آریا کنشگر و 

پژوهشــگر تاریخ ایران و میراث فرهنگی در 
فارس گفت: بخشی از پوشش خشتی یا همان 
کاهگل هــا بر روی دیوار هــای میراث جهانی 
تخت جمشید )پارسه( به علت عدم  پایش و 

نظارت، و همچنین رشد گیاهان آسیب رسان 
دیوارها در شــرایط بسیار بدی قرار گرفته  به 
گونه ای که چهره زشــت و ناخوشــایندی را 
به نمایش گذاشته اســت.او بیان کرد: میراث 
جهانی پارسه را باید دردانه و نگین یادمان های 
تاریخی و فرهنگی ایران دانســت که یادگاری 
به جای مانده از بزرگ ترین شــهریاری جهان 

باستان تا به امروز بوده است.
پژوهشــگر تاریخ ایران و میراث فرهنگی در 
فــارس اضافه کــرد: باید دانســت که بخش 
بزرگی از پارســه را بنا های خشــتی تشکیل 
می دهد. همه دیوار ها که بیشتر باربر بوده اند 
از خشت ســاخته شده بود.او اضافه کرد: پس 
از آغاز حفاری ها در پارســه، باستان شناسان 
مجبور بودند بــرای حفاظت از بخش هایی از 
عناصر معماری خشــتی باســتانی از مواد و 
مصالح همگون همانند گل استفاده کنند.این 
فعال میراث فرهنگی ادامه داد: از همین روی، 
دیوار های تازه از خاک بیرون آمده را با کاهگل 

مرمت و پوشش دادند. همچنین در بخش هایی 
نیــز دیوار های کوتاه جدید از خشــت یا آجر 
ســاخته شد و برای پوشــش آن ها از کاهگل 
استفاده شده است.او تصریح کرد: بهره گیری 
از پوشش های کاهگلی از آن روی اهمیت دارد 
که با محوطه پارسه )تخت جمشید( آمیخته 
)عجین( شــده و بســیار همگون است. زیرا 
دیوار هــای تاریخی در این مجموعه جهانی از 
جنس خشــت و در بخش هایی دارای پوشش 
کاهگل بوده اند. از همین روی، استفاده از این 
مــواد و مصالح از دید مبانی حفاظت و مرمت 

نیز توجیه پذیر است. 
از سویی، اســتفاده از کاهگل در محوطه های 
تاریخی نیاز به رسیدگی و پایش مداوم دارد.
آریا افزود: هر چند که بهره گیری از خشت و 
گل در نگاه نخست ساده به نظر می رسد، ولی 
باید توجه داشت که این مواد و مصالح زمانی 
خوب پاسخ می دهد که علم و تجربه کافی در 

این زمینه وجود داشته باشد.

او بیان کرد: در چند ســال گذشته اقدام های 
لازم در زمینــه نمای دیوار هــای تاریخی در 
محوطه جهانی تخت جمشــید )پارسه( انجام 
نپذیرفته است. از سویی، پوشش های کاهگلی 
در برابر رشد و نمو گیاهان بسیار آسیب پذیر 

هستند.
پژوهشــگر تاریخ ایــران و میــراث فرهنگی 
در فــارس ادامــه داد: با نگرش به شــواهد و 
بازدید های میدانی که امســال در تاریخ های 
گوناگون از پایگاه جهانی تخت جمشید انجام 
داده ام آشــکار اســت که مدتی درخصوص 
پاکســازی گیاهان زیانبار اقدامی انجام نشده 
و رشــد و نمو گیاهان روی دیوار های تاریخی 
انگیــزه تخریب بخش های زیادی از پوشــش 
دیوار ها شده است. بدیهی است حذف به موقع 
پوشش های گیاهی می تواند نقش بسزایی در 
آسیب نرسیدن به ساختار های خشتی داشته 
باشــد و از هزینه های هنگفت و بســیار زیاد 

می توان پیشگیری کرد.

در حالی کــه تغییر کاربری ها و آفات، روزگار 
جنگل های هیرکانی گلستان را ناخوش کرده 
برخی مدیــران اصرار دارند تا بــا احداث تله 
کابین، آخرین رمق های گنجینه یونســکو در 
این استان را نابود کنند.به گزارش مهر، طرح 
تله کابین »ناهارخوران« گرگان از ســال ۸۶ 
مطرح بوده و موافقان و مخالفان زیادی دارد؛ 
از یک سو برخی مدیران این پروژه را سکوی 
پرتاب گردشــگری استان می دانند و مخالفان 
هم مسائل زیست محیطی، شهری و ترافیکی 
را مطــرح می کنند که قابل تأمل اســت.علی 
رغم بکارگیری روش های ســاده برای جذب 
گردشــگر و با توجه به وجــود پروژه ها نیمه 
تمام، تلاش مجموعه مدیریتی گلستان برای 
تحصیل مجوز احداث پروژه تله کابین گرگان، 

قدری عجیب به نظر می رسد.
در حالی که بســیاری از کارشناسان و اساتید 
متخصص محیط زیست و منابع طبیعی نسبت 
به اجرای این پــروژه در جنگل های هیرکانی 
هشــدار داده اند اما مدیران استان و برخی از 
اعضای شورای شهر گرگان به دنبال عملیاتی 
کردن این پروژه هســتند کــه در نمونه اخیر 
تلاش آنها می توان، به ســفر رئیس ســازمان 
محیط زیست کشور به گلســتان و بازدید از 
محــل دو تله کابین ناهارخــوران و کبودوال 

اشاره کرد.
برخی شــنیده ها حکایــت از آن دارد که در 
ســفر اخیر علی سلاجقه به گلســتان مقرر 
شــد تا مباحث مرتبط با این دو تله کابین با 
نظــر مثبت دوباره ارزیابی و مراحل لازم برای 
صدور مجوز نهایی به طور ویژه در دستورکار 
قرار گیرد.جنگل ناهارخوران گرگان و منطقه 
کبودوال علــی آبادکتول یک دارایی عمومی و 
مشــترک میان نســلی اســت که هیچ فرد 
یا مدیــری نباید با هدف اجــرای پروژه های 
پوپولیســتی، زمینه تخریب آن را فراهم کند؛ 
حتی اگر این دســت انــدازی در لوای »رونق 
گردشــگری« و یا »توسعه گلســتان« باشد.
کارشناســان همــواره به تبعــات احداث تله 

کابین در محدوده ناهارخوران اشــاره کرده و 
بر این اعتقاد هستند که یکپارچگی جنگل ها، 
زیستگاه ها و رویشگاه ها و ممانعت از تفکیک و 
جزیره شــدن این عرصه ها لازمه و شرط بقا و 
ادامه زادآوری فون و فلور در یک اکوسیســتم 
اســت.جالب ماجرا آن اســت که مســئولان 
عنوان می کنند، نصــب چند دکل در جنگل 
چه خســاراتی دارد؟ اما واقعیت چیز دیگری 
اســت. احداث تله کابین به جز احداث جاده 
نیازمند رســتوران، کافه، هتل،  دسترســی، 
دکل های روشنایی و تبلیغاتی، خطوط انتقال 
آب و گاز و غیره بوده که این مســائل ســبب 
مخالفت شدید اســاتید دانشگاه شده است و 
آن را زمینه ســاز مرگ و تخریب جنگل های 

هیرکانی می دانند.
یــک شــهروند گرگانی در ایــن خصوص به 
خبرنــگار مهر گفت: مدیران اســتان در یک 
حرکت پوپولیســتی تــلاش می کنند اجرای 
تله کابین را امری همســو با توســعه نشــان 
دهند.کریم رســتمانی افزود: شاید در اجرای 
پروژه تلــه کابین، عرصه هــای محدودی به 
طور مستقیم خســارت ببیند اما واقعیت آن 
است که آسیب های چنین پروژه هایی معمولاً 
گســترده تر از عرصه اصلی این پروژه ها است.
وی عنوان کرد: تله کابین نیاز به تأسیســات 
و جاده های دسترســی متعدد و غیره داشته 
و مطمئناً هزینه های مالی زیادی را به شــهر 

تحمیل خواهد کرد.
رستمانی گفت: برنامه ریزی و سرمایه گذاری 
برای ارتقای کیفیت گردشــگری در گلستان 
باید بر مبنــای حفظ جاذبه هــای طبیعی و 
فرهنگی منطقه باشــد.یک کارشناس جنگل 
هــم در این خصوص به خبرنــگار مهر گفت: 
احداث تله کابین فارغ از خســارات ســخت 
افزاری مشــهود در زیستگاه های جنگلی، آثار 
زیان بار و غیرمشهود فراوان دیگری به دنبال 
دارد.قاســم آذریان افزود: تخریب منابع آبی، 
از بین بردن رســتنی های زیراشکوب و قطع 
درختــان بلندمرتبه، فشــردگی بافت خاک 

و ممانعــت از زادآوری طبیعی فــون و فلور، 
انشقاق زیستگاه های حیات وحش و جزیره ای 
شدن کلونی جانوران وحشی از جمله مضرات 

مشهود تله کابین است.
وی بیان کرد: یکی از خطراتی که در سال های 
اخیر جنگل های گلســتان را تهدید می کند، 
آفت زدگی و بیماری گونه های مختلف درختی 
و درختچه های جنگل های هیرکانی است که 
روز به روز بر وسعت آن افزوده می شود.آذریان 
اضافه کرد: ورود گردشگران از سایر استان ها 
به ویژه اســتان های مجاور و حتی شهروندان 
سایر شهرهای حاشیه جنگل گلستان به محل 
پروژه گردشگری تله کابین می تواند مهم ترین 
عامل انتقال قارچ و آفت بوده و عوامل بیماری 
زا را در جنگل هــای هیرکانــی افزایش دهد.

وی گفت: از دیگر خســارات، تأثیر تله کابین 
بر مبحث محیط زیست شهری است؛ تشدید 
ترافیک، تخریب چشم اندازهای طبیعی جنوب 
شهر گرگان، آلوده سازی منطقه با ریختن زباله 
و غیره از جمله مباحثی اســت که می توان به 
عنوان دیگر اثرات استقرار تله کابین در منطقه 

ناهارخوران به آن اشاره کرد.
عضو شــورای اسلامی شهر گرگان هم در این 
خصوص به خبرنگار مهر گفت: در سفر رئیس 
سازمان محیط زیســت مقرر شد تا مطالعات 
اثرات زیست محیطی پروژه تله کابین گرگان 
انجام شود.حجت مقسم افزود: اختلاف نظری 
در خصــوص محــدوده اجرای طــرح وجود 
داشت، طرح شــهرداری ۴۸ هزار متر و کمتر 
از پنج هکتار بود ولی محیط زیســت مدعی 
بود که از این میزان بیشــتر بوده لذا مطالعات 

زیست محیطی آن باید انجام شود.
وی بیان کرد: طبق قانون اگر مساحت عرصه و 
اعیان کمتر از پنج هکتار باشد، تأییدیه محیط 
زیست اســتان کفایت می کند اما بیش از این 
میزان نیازمند مجوز ســازمان محیط زیست 
اســت لذا مقرر شد در شــروع کار، مساحت 
پروژه مشــخص شود.مقسم گفت: بعد از حل 
این مســأله و انجام مطالعات، طرح پروژه به 

شورای عالی معماری و شهرسازی ارسال شده 
و در آنجا نظر نهایی را می دهند.

وی اضافــه کــرد: دیدگاه هــای مختلفی در 
خصوص احداث تله کابین ناهارخوران وجود 
دارد که یکی از آنها به دلیل آسیب به محیط 
زیست و منابع طبیعی و ترافیک، اجرای آن را 
به صلاح نمی دانند و بیان می کنند، این پروژه 
باید در جای دیگری اجرا شود.مقســم گفت: 
گروه دوم هم با اشــاره به شــرایط معیشتی 
مــردم و مزیت نســبی گردشــگری گرگان، 
عنوان می کنند که اجرای این پروژه برای شهر 
اشــتغالزایی و درآمد به همــراه دارد لذا باید 
آن را عملیاتــی کنیم.وی با موافقت ضمنی با 
گروه اول، افزود: باید تمام مسائل و ملاحظات 

شهری و اجتماعی در این پروژه لحاظ شود.
در خصــوص مباحث مطرح شــده در ســفر 
ســلاجقه به اســتان با نماینده مردم گرگان 
و آق قلا در مجلس شــورای اســلامی گفتگو 
کردیــم، غلامرضا منتظری بــه خبرنگار مهر 
گفت: در ســفر رئیس سازمان محیط زیست 
به گــرگان، نقطه نظرات خود را در زمینه تله 
کابین مطرح کردیم و اســتاندار از این پروژه 
دفاع کرد و شهردار و تیم تخصصی هم نظرات 

خود را بیان کردند.
وی با بیان اینکه همه نگاه ها بر این بود که تله 
کابین یک ضرورت برای اســتان است، تاکید 
کرد: براســاس مباحث کارشناسی اجرای این 
پروژه آسیبی برای محیط زیست ندارد و همه 

شــرایط لازم رعایت می شود.منتظری عنوان 
کرد: مقرر شد مشاوری انتخاب و بررسی های 
زیســت محیطــی را انجــام داده و نتیجه را 
برای تصمیم نهایی به رئیس محیط زیســت 
کشور اعلام کند.وی تصریح کرد: همه نگاه ها 
بر حل مســأله بوده و اعتقــاد داریم محیط 
زیســت و منابع طبیعی بــرای همه عصرها و 
نسل ها است و وظیفه داریم که آن را حفظ و 
نگهداری کنیم.منتظری گفت: از طرف دیگر 
برای آنکه گرگان به مقصد گردشگری تبدیل 
شود باید جاذبه های آن را افزایش داده و صرفاً 
جاذبه هــای طبیعی کافی نیســت.وی افزود: 
مقرر شــد مطالعه زیست محیطی با همکاری 
شــهرداری و کارشناسان ظرف مدت یک ماه 
انجام شــود و نتیجه کارشناسی را به محیط 
زیســت اعلام خواهیــم کرد.منتظری عنوان 
کرد: در این مطالعات تمام مســائل از جمله 
موضوعــات ترافیکی، محیط زیســتی و غیره 
لحاظ شــده و تمام موارد پیش بینی خواهد 

شد.
به گزارش خبرنگار مهر، حدود دو دهه اســت 
که مدیران گلستان وقت خود را صرف پروژه 
تله کابین کرده اند، انرژی ای که اگر در ســایر 
بخش ها هزینه می شــد، تاکنــون آثار مثبت 
زیادی به همراه داشــت، با توجه به هشــدار 
اساتید دانشــگاه، مسئولان باید ادله مخالفان 
را بــه دور از هیجان شــنیده و ســپس برای 

جانمایی تله کابین اقدام کنند.

وقتی کاهگل های دیوار های تخت جمشید خراب می شوند 

نابودی طبیعت یا گردشگری

 دکل ها در جنگل های هیرکانی سبز می شوند

آگهی دعوت به مجمع عمومی عادی سالیانه
تعاونی مسکن کارکنان شرکت بلند طبقه

بدینوســیله از کلیه اعضای تعاونی مســکن کارکنان شرکت بلند طبقه دعوت می گردد در جلسه 
مجمع عمومی عادی شــرکت تعاونی که در روز شــنبه مورخ 1401/07/10 راس ساعت 10 صبح 
در محل قانونی شــرکت )سالن اجتماعات واقع در طبقه اول شرکت بلند طبقه( برگزار می گردد، 

حضور بهم رسانند.

دستور جلسه:
١- انتخاب اعضای هیات مدیره و مدیران

2- سایر تصمیمات در صلاحیت مجمع عمومی عادی

 آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئین نامه قانون تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی
 و ساختمان های فاقد سند رسمی حوزه ثبتی شهرستان فومن 

برابر رای شــماره ١۴0١۶03١۸003002۶02-١۴0١/05/2۴ هیات موضــوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی 
و ساختمان های فاقد ســند رسمی مستقر در واحد ثبتی فومن تصرفات مالکانه و بلامعارض متقاضی اقای حسن شفیعی 
آلیانی فرزند محمد به شماره ملی 2۶۶9۸١72۴۶ نسبت به ششدانگ یک باب خانه و محوطه با پروانه ساخت به مساحت 
١۸2/١5 متر مربع به شماره پلاک ١2۸7 فرعی مفروز و مجزی شده از پلاک شماره 37۴ فرعی از ١ اصلی واقع در نوگوراب 
بخش 2۴ گیلان از مالکیت رسمی محمد نوروزی محرز گردیده است، لذا به منظور اطلاع عموم در دو نوبت به فاصله ١5 
روز آگهی می شــود و در صورتی که اشخاصی نسبت به صدور سند مالکیت متقاضیان اعتراضی داشته باشند می توانند از 
تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت 2 ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید ظرف مدت یک ماه از تسلیم 
اعتراض دادخواست خود را به مرجع قضایی تقدیم نمایند، بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول گواهی 

اقامه دعوی طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد. م الف 482
تاریخ انتشار نوبت اول: 1401/06/28
تاریخ انتشار نوبت دوم: 1401/07/11

اعلام مفقودی 
برگ سبز سمند سفید مدل ١399 

 NAAc9١CEXLF۶۸5۶97شماره شاسی
124  K 1447763 شماره موتور

شماره پلاک 29 س 22١ ایران 9۶ 
متعلق به سارا آرایش مفقود گردیده و فاقد اعتبار می باشد.

اعلام مفقودی
برگ ســبز و ســند کمپانی خودرو چری اریــزو5 مدل ١39۶ 
به شــماره انتظامــی 595 ص 2۶ ایران ۶2 به شــماره موتور 
MVME۴G١5BABH007۸۴۶  و بــه شــماره شاســی 
NATFcANHYH١00775۶ بنــام مهدی مهدوی مفقود 

گردیده و از درجه اعتبار ساقط می باشد.

سرپرست ثبت اسناد و املاک شهرستان فومن 
 شیرزاد عزیزی جوکندان

هیات مدیره شرکت تعاونی


